
Javas lat a fe lsőoktatás 
korszerűs í t ésé re 
P a r l a m e n t Gödöl lőn 

Csupán néhány hete kap-
t á k kézhez az ország felső-
oktatási intézményei a „Ja-
vaslat a felsőoktatás fejlesz-
tésére" című vi taanyagot . A 
hi r te len jében megta r to t t ka-
ri, intézményi vi ták u tán 
november 4—6-án kerül t 
sor a felsőoktatás alágazat i 
i f júsági pa r l ament j é re , mely 
a r r a volt hivatott , hogy ki-
dolgozza e javas la t azon 
fo rmá já t , melyet a minisz-
tertanács decemberi ülése 
elé te r jesz tenek . 

A t éma tá r sada lmi mére-
tekben is meghatározó sú-
lyát m u t a t j a az a tény, 
hogy az ülés elnökségében 
helyet foglalt Köpeczi Bíla 
művelődési és Váncsa Jenő 
mezőgazdasági és élelmezési 
miniszter, jelen volt dr. 
Kállai Lajos pénzügyminisz-
ter-helyet tes , és sok más 
ér in te t t minisztér ium, álla-
mi szerv magas beosztású 
munka tá r sa . Csaknem vala-
mennyi hazai felsőoktatási 
in tézmény — köztük a sze-
gediek is — a legmagasabb 
szinten képvisel tet te mag^t 
a Gödöllői Agrá r tudományi 
Egyetem a u l á j á b a n megtar -
tot t par lamenten . Az ülés 
vendégeit , résztvevőit , s a 
küldöt teket dr, Lehoczky 
Pál levezető elnök, a SZO-
TE MSZMP bizot tságának 
szervező t i tkára , a KISZ 
KB t a g j a üdvözölte, m a j d 
Köpeczi Béla művelődési 
miniszter te r jesz te t te a fó-
r u m elé a felsőoktatás táv-
lati fejlesztési tervéről ki-
dolgozott javaslatot. Beszé-
dében a minisz te r e lmon-
dotta : olyan a lapvető re 
formtervezet , ami lyenre 
szükség volna, n e m készül-
hete t t a z ország gazdasági 
helyzetének korlátozó volta 
miat t . Hangoz ta t ta : a pénz-
ügyi fe l té te l rendszer biztosí-
tásával csak rövidebb távon 
t u d n a k számolni , hosszabb 
távon minden a gazdasis.i 
helyzet a lakulásá tó l függ. A 
folyamatos vál toztatás t a r -
ta lmi . szervezeti, személyi 
és gazdasági fel tételei t 
igyekszünk előteremteni — 
mondot ta a miniszter, m a j d 
így zár ta szavai t : „Az érték 
és eszmerendszer kialakításá-
nak, tudatosításának a kora 
ez. nemcsak az általános 
oktatási színvonal emelésé-
nek ... Azt szeretném kérni, 
hogy az ifjúsági parlament 
felelősséggel, tárgyszerűség-
gel végezze munkáját, s 
ígérem, hogy ezt a munkát 
a Minisztertanács ülésén is 
tekintetbe vesszük, ezzel is 
jelezve az ügy komolysá-
gát." 

A miniszteri nyitóbeszéd 
után Bihari Mihály, a Mű-
velődési Minisztér ium főosz-
tályvezetője fűzöt t szóbeli 
kiegészítést a javas la t te rve-
zethez, m a j d összegezte ~z 
eddigi v i ták tapasztalatai t . 

A KISZ Központi Bizott-
sága Egyetemi é s Főiskolai 
Tanácsának ál lásfoglalását 
Szandtner Iván, a KISZ KB 
t i tkára i smerte t te . 

Ezt követ te a plenár is 
ülés, melyen t izenhat kül-
dött mond ta el véleményét . 

A Közgazdaságtudományi 
Egyetem küldötte, Horváth 
Gyula azt fe j teget te , hogy a 
kiadot t anyag n e m re fo rm-
tervezet, csupán korszerűsí-
tés, s n e m je lent előrelépést 
az MSZMP KB 1981 feb ruá -
ri ha tá roza tához képest , s 
— min t mondot ta — ez a 
tény az anyagot álreform 
kikiá l tására teszi a lka lmas-
sá. A javas la t h ib á j á u l rót-
ta fel, hogy n e m számol a 
szükséges gazdasági r e fo rm 
utáni szakember-szükséglet-
tel. Nemtetszését fe jez te ki 
amia t t , hogy a javas la t ké-

sőn készült el, s ez megne-
hezí tet te a széleskörű de-
mokra t ikus vita lefolyta tá-
sát . Reformjavas la ta i t , négy 
pont köré csoportosí tot ta: 
autonómia, demokrácia, vá-
laszhatóság és hallgatói stá-
tusz változásai c ímen. Szót 
kér t és kapot t Nagy Imre, 
az ELTE küldötte, ak i k i fe j -
tette, hogy a javas la t a lka l -
ma t l an a r r a a célra, a m i r e 
készült, akár1 t e l jes megva-
lósulása esetén is, jól lehet 
az is jelentős lépés lenne. 

Így csupán szimpatikus el-
gondolás marad . Végül j r • 
vasolta a tervezetet vélemé-
nyezze a par lament , s azt 
k ü l d j e meg a kormánynak . 

A plenáris ülés során fel-
szólal tak a há rom legna-
gyobb szegedi felsőoktatási 
in tézmény küldöttei is. Dr. 
Mojzes László, a Szegedi 
Orvostudományi Egyetem 
egyik képviselője a te l jes 
ka rú egyetemek kia lakí tásá-
nak szükségességéről, az 
egyetemi önállóság visszaál-
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i f júság i pa r l amen t r e kerü l t sor, melynek fő fe lada ta a 
felsőoktatás távlati fejlesztési tervének megvi ta tása 
volt. Há rom napon keresztül szinte a szó szoros ér tel-
mében é j j e l -nappa l folyt a vi ta egy olyan kérdésről, 
melynél aligha lehet fontosabb bá rmi s zámunkra : mi-
lyen irányban fejlődjön tovább az egyetemi-főiskolai 
képzés, milyen szerepet tölt be a jövőbén a felsőokta-
tás szocialista társadalmunkban. 

1981 f e b r u á r j á b a n született meg a Poli t ikai Bizott-
ság határozata , s azóta több min t 150 intézmény, bi-
zottság. t á r sada lmi szervezet mondot t vé leményt a f e j -
lesztési koncepcióról — köztük a mi főiskolánk hal l -
gatósága is. Hogy mi volt az „útravaló", a m i t intéz-
ményünk őt küldöt te Gödöllőre magával v ihete t t? 
Hadd szóljak erről részletesebben. 

Más a nyáron lá tni lehetett , hogy a terveze t t orszá-
gos v i t á j á r a kevés idő marad . Szeptember előtt egy-
szerűen nem volt. „mi t " megvi ta tni . Nem vonom két-
ségbe t ehá t azok igazát, ak ik azt mond ják , egyetlen, 
hónap alat t 1500 hal lgató n e m tud tanulmányozni és 
véleményezni egy 59 oldalas előterjesztést , különösen 
azér t nem. mer t összesen 60 példányt kap tunk s gon-
dolom, szőlőszedés közben kevesen tör ték a fe jüke t a 
felsőoktatás fe j lesztésének kérdésein. Ezek mentségek 
ugyan, de senki t n e m mentenek . 

A KISZ-bizottság vállalja az elmaraszta lás t , hogy a 
hallgatói fó rum előkészítése célratörőbb lehetet t volna. 
A pontosság kedvéér t kell megjegyezni , hogy az írásos 
javaslatot minden alapszervezeti t i tkár megkapta , t i t -
kári ér tekezleten külön fe lh ív tuk f igye lmüket a fó-
rumra . p lakátokon megje len t a fej lesztési t e r v rövi-
dí te t t változata, a f ó r u m r a pedig több min t 150 névre 
szóló meghívót kü ld tünk , a KISZ- t i tkároknak , tanul -
mányi csoportvezetőknek. A kollégiumi s túdiók több 
a lka lommal is t á j ékoz ta t t ak a fórumról . 

Nem hiszem, hogy lenne valaki , aki t á jékoz ta tás hi-
ányával magyarázná , hogy a fórumon végül 25-en je-
lentek meg. vagyis minden 60 főiskolás közül 1 érezte 
szükségét, hogy egyál talán ha l l jon arról , ami az „utá-
n u n k jövők" ezreinek életét, t anu lmánya i t meghatároz-
za. Nem ta r tom valószínűnek, hogy 1450-en tökélete-
sen elégedettek lennének mindazzal , amely b i r tokában 
generációk felnevelésén kell fá radozniuk . Nem „pa-
nasznapot" a k a r t u n k t a r t an i október 25-én; olyan t a -
nácskozást h ív tunk össze, melyen felelősséggel, okos 
gondolatokkal hozzá tehe tünk va lami t a „nagy egész-
hez". egy húszéves tervezethez. 

Nem így történt — és ez nem csak a fórumot minő-
sítette. Hisz nem ez volt az első (és valószínűleg nem 
is az utolsó) alkalom, hogy a vál toztatás igénye, a job-
bító szándék te l jes közönybe ütközött . Nem tudom, 
nem nagyon bízok benne, lenne-e olyan kérdés melyre 
mind az 1500-an — csak egy fe jból in tás ere jé ig — r e a -
gálnánk. Teszik mindezt olyanok, ak ik soha nem lá-
tott tör ténelmi felelősséget vál la lnak t á r sada lmunk jö-
vőjéért . Már ahhoz is bátorság kell. hogy végiggondol-
juk, mikén t tel jesí t i m a j d küldetését a ma nemzedéke. 

Mindenki érzi, t ud ja , hogy a pedagógusok jelenleg 
n e m részesülnek olyan megbecsülésben, amelyet t á r sa -
dalmi szerepük indokolna. Hiszek abban , hamarosan 
gyökeresen megvál tozik mindez. De addig sem s i ra t -
h a t j u k nap min t nap önmagunka t , sér tődötten és sü-
keten távol a világtól. Nem tisztességes dolog bírálni , 
kr i t izálni örökké, miközben mi m a g u n k a k i su j junka t 
sem m o z d í t j u k . . . 

„Békeviselt nemzedék" vagyunk — örü l j ünk neki. 
Egyszerűen nem hiszünk szüleinknek, mikor s a j á t f i a -
talságukról beszélnek — annyiva l jobb ma nekünk. 
Békében és jólétben élünk, de tenniva lónk és felelős-
ségünk nem kevesebb, min t szüleinknek volt. Megte-
szünk-e minden tőlünk telhetőt önmagunk, a jövő 
nemzedéke érdekében? 

Szembe kell néznünk időnként önmagunkkal , s ha 
az elénk t a r to t t tükör ne tán torzképet muta t , ne a 
tükröt t ö r j ü k össze. Tudomásul kell vennünk , hogy 
hallgatással , lemondó kézlegyintéssel n e m csak a töb-
bieket. sa já t magunka t is cserbenhagyjuk . . . 

Nagy, fontos feladatok várnak ránk. Hiszek abban, 
hogy e főiskola diákságában sokkal több akarat és erő 
van, mint amit a közelmúltban mutatott. Hiszen most 
is születnek megyei, országos s ikerek — de ez az el-
enyésző kisebbségnek köszönhető, ősz in tén bízok ab-
ban, hogy képesek vagyunk jobban dolgozni a tanulás , 
a tudományos diákköri- , a mozgalmi munka , a sport, 
a közművelődés területén. Ha szellemi képességeink 
ehhez adottak, a többi csak aka ra t kérdése. 

Közös akara t ta l , közös felelősségvállalással nagy 
u ta t j á r h a t u n k be. És ta lán nem kell többször ilyen 
gondolatokat k ö z r e a d n o m — egy országos i f júsági p a r -
lament ürügyén, ahol mi is megmére t tünk , és köny-
nyűnek t a l á l t a t t u n k . . . 

TÖTH K A R O L Y 
a JGYTF KISZ-bizottságának titkára 

l í tásáról, s az egyetemi és 
azon kívüli ku t a tómunkák 
kapcsolatáról beszélt. 

Deák Ágnes — egyike a 
József Attila Tudomány, 
egyetem küldötteinek — ki-
fe j t e t t e : a javas la t nem fe-
lel meg azon átfogó f u n k -
ciónak, amelyre hivatot t , s 
bár néhány jó pon t j á t ki 
kell emelni, hangsúlyozan-
dó: „Miközben v ég r e ha j t j uk 
az előirányzott fe ladatokat , 
nem a felsőoktatás r e fo rm-
já t végezzük." 

Dr. Zsiga Attila, a Juhász 
Gyula Tanárképző Főiskola 
képviseletében érkeze t t Gö-
döllőre, s a pályázat i rend-
szer korszerűsí tésének szük-
ségességéről beszélt, va la-
min t arról , hogy a javas la t -
ban szereplő munkához je-
lenleg nincsen meg a tárgyi 
fel tételek. 

Nagy visszhangot vál tot t 
ki Fischer György felszó-
lalása, ak i az ELTE képvi-
seletében lépet t a mikrofon-
hoz. A magyar fe lsőoktatás 
helyzetét elemezve néhány 
ada to t sorakoztatot t fel töb-
bek között azt. hogy a 13— 
26 éves lakosságból a felső-
okta tásban résztvevők a r á -
nyát tek in tve Magyarország 
Európában az utolsó három 
ország között van, a nemze-
ti jövedelem fe lsőoktatás /a 
fordí to t t hányadá t nézve 
pedig utolsó hazánk a föll-
részen. Az ELTE hal lgatója 
beszédében az áthallgatás, 
átoktatás, egyszakos képzés, 
nyelvoktatás, fakultáció 
szükségessége mellet t foglalt 
állást, m a j d befejezésül ki-
mond ta : az ember i tőkébe 
való beruházás hasznossága 
ugyan nehezebben á t lá tha-
tó. min t máshol, de nemze-
tü n k jövője szempont jából 
kiemelkedő fontosságú. 

A délutánig t a r tó plenáris 
ülés t szekcióülések követték. 
A SZOTE küldöt te i az 
egészségügyi in tézmények-
kel, a JATE-sok a tudo-
mányegyetemek hallgatóival, 
oktatóival együt t üléseztek, 
a Juhász Gyula Főiskola 
képviselői pedig a t aná rkép-
ző-tanítóképző főiskolák 
szekciójának ha jna l ig ta r tó 
m u n k á j á b a n vet tek részt. 

A második pa r l ament i 
napon előbb a szekciók ülé-
sei folytatódtak, m a j d a 
második napi rendi pont tá r -
gyalása következett , mely-
nek t é m á j a a z 1981 évi 
Ifjúsági Parlament Intézke-
dési Tervének végrehajtása 
volt. Ennek ismertetésére 
azonban — előbbi t éma na-

Sok kis lépés 
hová megy? 

A gödöllői pa r l amen t há - temi hal lgatónők is része-
rom szegedi küldöt té t s ike- sülhetnek. 
rü l t megin te r júvoln i h a -
m a r j á b a n . Deák Ágnes a Egyébként , hadd jegyez-
JATE képviseletében vet t z e m m e S - tobb kérdés t á r -
részt a tanácskozáson. Tóth gyalasanal is ki tűnt , hogy a 
Károly min t a Tanárképző fejlesztési t e rv munká la t a i -
Főiskola KISZ- t i tká ra és b,an a Művelődési Minisz-
Szabó Enikő min t a Taná r - t e n u m túlságosán m a g á r a 
képző Főiskola KISZ-bizot t - marad t , pedig a koncepcio 
ságának közművelődési fe- megvalósí tásához fel te t lenul 
lelőse. Friss benyomásaikról szükségesnek látszik más 
velük beszélgetett m u n k a - erdekei t minisz tér iumok 
tá r sunk . ha tha tós támogatasa . 

A kék füzet intézmé- Tóth Károly: A dologhoz 
nyi vitáját követően nyíl- tartozik, hogy a Művelődési 
vánvalóan kalakult mind- Minisz tér ium az 1981-ben 
nyájatokban valamilyen elő- val lal t fe lada tok 84%-at. 
zetes várakozás. Vajon a szervezetlenség vagy szak-
gödöllőí parlament igazolta-e mai gyengeség kovetkezte-
ezt, vagy pedig csalódást ben. n e m tud ta megvalosi-
okozott? tani. Ez mindenképpen po-

litikai melléfogás. Az is 
Deák Ágnes: Előzetes tény azonban, hogy a kor-

várakozásomat igazolta a szerűsítési fo lyamat te rhé-
pa r l amen t . legalábbis any- aek nagyobb részét, a r á n y -
nyiban. hogy megerősí te t te t a l anu l nagyobb részét, a 
meggyőződésemet. misze- Művelődési Minisz tér ium 
r in t a felsőoktatás fej lesz-visel te. 
tésének szóbanforeó t e rve- , , _ „ . 
zetében vannak olyan javas- — Volt-e jelentós ellentét 
latok amelyeket é r d e m e s a tanácskozáson a kuldot-
minél előbb megvalósítani, lek és a Művelődési Mi-
Bizonyos mértékig, persz e.niszterium képviselőinek 
csalódást je lentet t , hogy az véleményei kozott? 
intézményi v i ták s a par la - D e á f c Á A p a r l a m e n t 
ment kozott nem ereztem minisz tér iumot h i -
folytonossagot: ^ inkább egyér t leműen. 
reszletkerdesek megbeszele- T ó t h K á r o ! y : A k ö z t ü k 
re kerül t sor. míg Godollon k i a l a k u l t k a p c s o l a t a m e g _ 
a korszerűsí tési tervezet a t - i e i i e m e z t e . Persze, 
fogó vitái ara. Mindenese re n e m s z a b a d e l f e l e d n i , h o g v 
ugy érzem, igazán megnyug- é m i n d e g y i k fe lsőoktatá-
ta to akkor lenne a helyzet. i n t é z m é n y t í p u s küldöttei 
h a ellceszult volna egy 
konkré t intézkedési terv. megje lentek, addig a mi-

niszteriál is szervek részé-

Szó esett minden fon-

_ , . . . , , „ „ „ i i i a z a c i i d i i a » ¿ . c i v c i v Ennek h iányaban a pa r l a - r ő J c g a k M ű v e l ő d é s i M i _ 
m ? n t * " S Í . ° " nisz tér ium képvisel te magát 
sokat adhato t t , a m e l y e k J ü - t e v é k e n y e n I g y n e h é z e l _ 
tele egyelőre a bizalomtól k - n - h h ó 
fugg. Ügy látom, hogy bizo- k a D „ - o l a t o t 
nyos dolgokat meg fognak kapcsolatot . 
itt csinálni, de hogy a lap-
vető vál tozásokat s ikerül-e tos kérdésről? 
elérni, az kérdéses. 

Szabó Enikő: A köműve-
— Még az előző Icerdest lődéssel kapcsola tban sem-

fenntartva: milyen benyo- m i s e m hangzot t el. Ezt 
mása lehetett a küldöttnek i g e n s a jná la tosnak ta r tom. 
a tanácskozás légköréről? hiszen a népművelő-képzés . 

TAtu K-AmU,- w a iWv vé- akárhogy is vesszük, fontos 
Tóth Karoly. Ha ugy vé- k é r d é s e fe lsőokta tásnak, 

lekedem,^ hogy a Par lament f f i k é n t a n n a k f e l s 5 o k t a t á s _ 
nagyszerű volt. és ha ugy n a k a m e l v i k a z ér telraisée-
h o g y k i á b r á n d í t ó a k k o r ^ fe lada té -
mindké t esetben igazam van. n a k t e k i n t i . 

Érezhetően óriási várakozás 
előzte meg a tánácskozást . 
s az in tézménvek többsége 
alaposan felkészült a vi tára . 
Természetesen csalódást pko -
zott a pa r l amen t első idő-
szaka. amikor i s k iderü l t — 
s a hozzászólók ál ta l meg-
fogalmazódot t —. hogy. s a j -
nos. fölösleges i t t r e fo rm-
ról beszélni, hiszen távla t i 
fej lesztésről lehet szó. csu-

— összességében hogyan 
jellemezhető a küldöttek 
hangulata? 

Deák Ágnes: A t udomány-
egyetemek küldöt tei köré-
ben azt tapasz ta l tam, hogy 
tudomásul vet ték a helyze-
tet. Az átfogó r e f o r m n a k 
nincs gazdasági a lap ja , de 
— s ezt hangsúlyozni sze-
re tném — véleménvem sze-

, . , _ „ __ r in t poli t ikai fel tételei s in-pán. Ez n e m felel t meg az c s e n e k m e g M i n d e n e s e t r e . 
előzetes elképzeléseknek. h a i l y e n i s a helyzet, m i n -
így a várakozás továbbra 
is él. 

— Ezek az elvárások va-
gyobb fontossága mia t t — e | jon jogosak-e? 
helyüt t n e m t é r ü n k ki. 

A harmadik , befejező na -
pon a felsőoktatás fejleszté-
séről szóló parlamenti ja-
vaslat vitájára kerü l t sor. 
Először Köpeczi Béla műve-
lődési miniszter ta r to t t be-
szédet. Az ú j kidolgozott 
j avas la t ra elmondotta , hogy 
bebizonyosodott : lelkes 
munkáva l rövid idő a la t t 
is lehet lényegeset alkotni . 
Ki je len te t te : n e m áll í t ja , 
hogy mindenne l egyetért , 
a m i t a javas la t t a r t a lmaz 
de a jobbító szándékot 
tükröző hangula to t nagyra 
t a r t j a . 

Beszéde u t án a pa r l amen t 
megvi ta t ta a reggel kézhez 
kapot t többlépcsős javasla-
tot (egy 4 oldalas, egy 10 
oldalas é s egy 33 oldalas 
anyag mu ta t t a a szerkesztők 
s a nyomdászok é jszakai 
sziszifuszi munká já t ) . 

Néhány ap róbb részletkér-
dés megvi ta tása u t án a pa r -
l ament nagy szótöbbséggel 
elfogadta a szerkesztő bi-
zottság javas la tá t . 

B. T, 

denképpen ki kel lene dol-
gozni egy konkré t fe j lesz-
tési tervet , másrészt pedig 
a lehetőség ad ta vál tozta-
tásokat meg kell tenni . Ügy 

Tóth Károly: Felsőokta- hiszem, néhány konkré t lé-
tásunk helyzete az európai Pésre m á r most sor kerü l -
országokéhoz viszonyítva h e t ezek azonban al igha 
rossz, a r e f o r m igénye t e - eredményeznek lényegi vál -
h á t mindenképpen jogos és tozást. Nem hiszem, hogy 
valóságos. s o k k i s lépésből egy-

, , . szerre csak egy nagy lépés 
- A pedagógusképzés te- ^ A küldöttek _ ügy lát_ 

kintetében biztat-e jobb jo- tam _ üsztában voltak az_ 
vővel a tervezet? z a L h o g y a z i f júsági pa r l a -

Tóth Károly: A tervezet men t nem tar tozik a legsú-
reál is elképzelést ad a r r a lyosabb fó rumok közé. Vé-
vonatkozóan. hogy a peda - gülis • azonban f igyelembe 
gógusok helyzetét meg kell veszik, s véleménye közvet-
vál toztatni . Ez szer in tem lenül is e l ju t a Miniszter-
anyagi megbecsülés kérdése, tanácshoz, ugyanis a par la -
Mindenese t re a felsőoktatás m e n t kérte , hogy ál lásfog-
e r é szprob lémájának meg- la lását a Minisz ter tanács 
oldására nagyobb esély van. elé te r jesz tendő anyaghoz 
min t a tervezet egészének csatol ják, 
megvalósí tására . -

— S a hallgatói jogví 
szony változik-e? 

Tóth Károly: A p a r l a -
men t r e poli t ikai felelősség-
t u d a t volt jellemző, s szim-

Szabó Enikő: Ennek á t fő- Pa t ikusnak ta lá l tam. hogy 
gó rendezésére csak 1985- a z in tézmények komolyan 
ben kerü l sor. addig csupán ve t tek az Ügyet, ü g y velem, 
bizonyos részle tkérdésekben ' f i u s á g m a l t á r sada lmi 

súlyát jól reprezentá l ta ez a 
pa r l amen t . 

vá rha tó valamilyen fe j le -
mény. Je lenleg az egyetlen 
előrelépés az, hogy gyer- — Köszönöm a beszélge-
meggondozási segélyben a tést. 
közeljövőtől kezdve az egye- B E L A N Y l G Y Ö R G Y 
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